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Cz ciowo znam korzenie swojej 

rodziny, cho  ta wiedza nie jest zbyt 
rozleg a. Uwa am jednak, e bardzo 
wa ne jest, by my pami tali, sk d si  
wywodzimy i kto tworzy nasze drzewo 
genealogiczne. Powinno si  piel gno-
wa  t  pami  i przekazywa  przy-
sz ym pokoleniom. Ka da rodzina ma 
swoj  w asn , odr bn  histori  i istot  
rzeczy jest, eby w domu o tym roz-
mawia . Bardzo wa ne jest, eby mó-
wi , sk d pochodzimy, jakie s  nasze 
korzenie, poniewa  jest to podstawa 
naszego istnienia. 

By  taki moment w naszym yciu, 
e próbowali my odtworzy  drzewo 

genealogiczne naszej rodziny, jednak 
nie do ko ca si  nam to uda o. Sta o 
si  tak dlatego, e ta cz  krewnych, 
którzy posiadaliby jakiekolwiek infor-
macje na ten temat, ju , niestety, nie 
yje. 

Dla mnie zupe nie naturalna jest 
potrzeba poznania swojej historii. 
Nale  do tych ludzi, którzy uwa aj , 
e bez wzgl du na to, sk d pocho-

dz  i sk d si  wywodz , nie zmieni  
tamtego czasu. W ka dym rodzie s  
zdarzenia, z których mo na by  dum-
nym, ale równie  takie, które dumy nie 
przynosz . Ale przecie  potomkowie 
nie ponosz  winy za wyst pki swoich 
przodków. To jest po prostu historia.

Teresa Cempel 
rencistka

Wychowali mnie dziadkowie, dla-
tego ju  jako dziecko by o mi dane po-
zna  opowie ci o historii naszej rodziny. 
Uwa am, e bardzo wa ne jest poznanie 
swoich korzeni. Dzi ki temu mo emy 
lepiej zrozumie  zale no ci powsta e 
mi dzy pokoleniami. 

Moja mama pracowa a we Wroc awiu 
i tam w a nie si  urodzi am. Nast pnie 
mieszka am u dziadków w Siedlikowie, 
mo e i nie by o bogato, ale zawsze by am 
szcz liwym dzieckiem. Historia mojej 
rodziny nie jest us ana ró ami - mój pra-
dziadek zmar  m odo i nagle, pozosta-
wiaj c prababci  sam  z dzie mi. By o 
biednie, jednak to w a nie ukszta towa o 
ich na porz dnych ludzi, którymi byli przez 
ca e ycie. 

Moja rodzina pochodzi st d, z po-
wiatu ostrzeszowskiego. Nie s dz , by-
my mieli jakich  przodków z odleg ych 

terenów. Nie wg bia am si  jednak a  
tak w histori  mojego rodu. Jestem na-
tomiast przekonana, e wszyscy rodzili 
si  w Polsce. 

Posiadam du o zdj  i pami tek po 
pradziadkach - jest to dla mnie bardzo 
wa ne, poniewa  dzi ki temu piel gnuj  
i utrwalam wspomnienia. Jest jeszcze co , 
co powoduje, e moi dziadkowie zawsze 
b d  w mojej pami ci ywi - otrzyma am 
od nich ca e gospodarstwo, w którym 
si  wychowywa am, mam nadziej , e 
nast pne pokolenia równie  doceni  
wysi ek, jaki zosta  w o ony w ten dar. 

Jestem bardzo dumna z mojego 
dziadka, który w czasach wojny dzielnie 
walczy  o wolno  moj  i wszystkich Po-
laków. Jest dla mnie wyró nieniem, e je-
stem wnuczk  tak odwa nego cz owieka. 

Zdzis aw Fro  
emeryt

Bardzo wa ne jest, eby zna  swo-
je korzenie. Niestety w dzisiejszych 
czasach m odzi ludzie nie s  zain-
teresowani swoj  histori , a jedynie 
gonieniem za swoimi sprawami. Ich 
nie obchodzi, e ich dziadkowie czy 
pradziadkowie walczyli kiedy  w a nie 
o to, by im y o si  lepiej. 

Moja wnuczka, mieszkaj ca w Po-
znaniu, spróbowa a stworzy  drzewo 
genealogiczne naszej rodziny i dzi -
ki temu dowiedzieli my si , e nasi 
przodkowie sprowadzili si  do Polski 
podczas powstania. Po przejrzeniu jej 
pracy, okaza o si , e wielu, nawet nie 
tak odleg ych, krewnych po prostu nie 
znam lub nie kojarz . 

Staramy si  w domu piel gnowa  
pami  o naszym rodzie, posiadamy 
du o zdj , jeszcze czarno-bia ych, 
które cz sto ogl damy. 

Mój dziadek po wojnie by  gospo-
darzem na terenie prawie 30 hektarów. 
Wszyscy w naszej rodzinie podaj  go 
za wzór pracowito ci i swoisty autory-
tet. Prócz bycia rolnikiem by  równie  
cie l  i stolarzem. W wielu sytuacjach 
pada u nas pytanie „A co by dziadek 
powiedzia ?”. Jako dziecko je dzi em 
do niego na wakacje, by mu poma-
ga , dzi ki temu nauczy em si  wielu 
przydatnych rzeczy. 

Magdalena wito
z synem Olafem
zajmuje si  domem

Powiem szczerze, e nie do ko ca 
wiem, jakie s  moje korzenie. Oczywi-
cie znam nasz  histori  do pewnego 

momentu, jednak nie jako  szczegó-
owo. 

Moi pradziadkowie uczestniczyli 
w pierwszej wojnie wiatowej, nato-
miast babcia w drugiej i chcia abym 
móc si  wi cej dowiedzie  na ten te-
mat. Niestety, bardzo trudno jest do-
trze  do jakichkolwiek dokumentów 
o tym mówi cych. 

W moim domu jest bardzo du o 
zdj  przedstawiaj cych moich pra-
dziadków i dziadków. Lubimy je ogl -
da  i s ucha  opowie ci z dawnych lat. 
Siadamy przy mojej ponad 90-letniej 
babci i s uchamy jej opowie ci - mówi 
zarówno o swoich prze yciach, jak 
i przekazuje nam opowie ci, którymi 
raczyli j  jej dziadkowie. Piel gnujemy 
t  pami  o krewnych i ich historii. 

Podobno te  mojej babci pod-
czas pierwszej wojny by  nadzorc  
wszystkich budowanych mostów we 
Frankfurcie nad Menem. Niestety, nie 
wiem, na ile jest to prawd , a na ile 
tylko rodzinn  legend . 

Wydaje mi si , e ca a moja ro-
dzina wywodzi si  z Polski i nie mam 
adnych przodków z innych pa stw. 

Nie by oby to dla mnie, oczywi cie, 
problemem - nie mo na przecie  wy-
bra  swojego pochodzenia.

Grzegorz Michalski
profesor Uniwersytetu 
Ekonomicznego 

Zawsze interesowa em si  histori  
mojej rodziny. Na jednej ze stron inter-
netowych stworzy em nawet jej drzewo 
genealogiczne. Strona ta czy a ze 
sob  osoby z podobnymi liniami ro-
dów, dzi ki temu uda o si  uzupe ni  
luki w rodzinnych dziejach. 

Moja rodzina czy ze sob  wiele 
kultur i narodowo ci. Jedna jej cz  
pochodzi ze Wschodu, jednak by a 
zmuszona przenie  si  na zachodnie 
ziemie odzyskane. Jeden dziadek by  
dzieckiem rosyjsko-polskim, babcia 
natomiast najprawdopodobniej posia-
da a korzenie polsko- ydowskie. Drugi 
dziadek urodzi  si  i mieszka  w woje-
wództwie wi tokrzyskim, a babcia 
jest w cz ci Ukraink . 

Mój dziadek by  w AK - w dzie  pra-
cowa , udaj c „poddanego” Niemców, 
a w nocy stara  si , eby nikt z nich 
bezpiecznie nie móg  wej  do lasu. 
Jestem bardzo dumny, e jestem jego 
wnukiem. 

Niestety, nie mam zbyt wielu 
dokumentów i pami tek po moich 
przodkach. Tradycja piel gnowania 
i zatrzymywania takich rzeczy jest 
bardzo wa na, jednak gdy o nierze 
wermachtu weszli do naszego domu, 
to po prostu je zabrali, nie zostawiaj c 
nam praktycznie nic.

Doko czenie na str. 13.
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